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Timpul mai are respect...

„Vei face o mare carieră”

Multă lume este şi astăzi surprinsă de apariţia actriţei poloneze 
Joanna Pacula în rolul principal feminin din filmul „Ultima 

noapte de dragoste“, acesta fiind, de altfel, chiar filmul ei de debut. 
Partenerul Joannei Pacula din film, Vladimir Găitan, crede și azi că: „Sergiu 
Nicolaescu se îndrăgostise de fata asta deosebit de frumoasă, căreia i-a pre- 
zis: «Vei face o mare carieră.» Formidabil ce nas a avut! Şi iată că astăzi 
Joanna Pacula este una dintre vedetele Hollywoo du lui. Lui Sergiu i s-a 
reproşat chiar treaba asta, că a adus o actriţă din Polonia. Am avut o discuţie 
pe tema asta şi mi-a povestit că nu o vedea pe niciuna dintre actriţele 
românce în Lena. Voia el ceva rasat, ceva mai special la acest personaj.”
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TimișRECAS,
„Primăria orașului Recaș nu are niciun leu datorie!”

 Pagină coordonată de 
Mihaela ASTRENIE

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Domnule  primar,  în  această 
perioadă  de  grea  epidemie,  ceea  ce 
mi  se  pare  dincolo  de  puterea  de 

înțelegere o reprezintă știrile false care bulversează populația.
Nu te teme, noi la Recaș avem de ani de zile elemente rău-

voitoare care nu fac altceva decât dezinformează și defăimează 
orice realizare a administrației noastre făcută pentru locuitorii 
Recașului. Și ce, crezi că noi nu vom mai definitiva proiecte 
pentru recășeni din pricina lor?

Da,  aveți  dreptate,  pentru  că  și  la  urechile  mele  au 
ajuns o serie de informații false privind situația financiară a 
Primăriei, informații răspândite de...

Stai să-ți spun! Iartă-mă că te-am întrerupt, dar dă-mi 
voie să-ți spun, și te rog să notezi, că la ora aceasta Primăria 
orașului Recaș nu are niciun leu datorie, creditele și leasingurile 
accesate în anii anteriori sunt achitate integral încă de acum un 
an, mai exact din luna mai 2019.

Și în viitor?
Domnișoară Mihaela, și viitorul sună bine! Avem deja 

asigurată finanțarea pentru asfaltarea drumului între Bazoșul 
Nou și Bazoșul Vechi, precum și pentru asfaltarea străzilor 
interioare din Bazoșul Vechi.

Cu ce fonduri?
Cu fonduri guvernamentale prin programul PNDL. Mai 

mult decât atât, avem accesată, în derulare, o linie de credit 
de 20.000.000 de lei, pentru finalizarea asfaltării drumurilor 
în toate localitățile aparținătoare, inclusiv la Ianculeasa și la 
Nadăș.

Și acolo unde nu vor fi fonduri guvernamentale?
Acolo unde nu vor fi fonduri guvernamentale le vom face 

din bugetul local, cum este cazul localității Izvin.
Dacă tot vorbim de fonduri, cum stați cu cele europene?
Stăm foarte bine și la acest capitol al accesării fondurilor 

europene. Și, să nu pari surprinsă, am să îți spun, atât pentru 
dumneata, cât și pentru cititorii acestui frumos jurnal, că la un 
moment dat Recașul se afla pe o poziție fruntașă la capitolul 
privind accesarea fondurilor europene.

Știu,  domnule  primar  că  arătați  o  preocupare  reală 
pentru tinerii orașului dumneavoastră și aș dori să aflu ce se 
mai aude cu construcțiile de locuințe pentru ei, pentru tineri?

Nici aici nu stăm rău, au fost câteva probleme legate de 
construirea a două blocuri cu un total de 30 de apartamente...

Prin ce program?
Prin PNDL, vorbesc de cunoscutul program ANL pentru 

acele familii formate din persoane sub 35 de ani.
Și ce probleme s-au ivit aici?
Termenul de dare în folosință era fixat pentru data de 30 

mai 2020. Asta în prima fază, pentru că mai apoi s-a decalat. 
Oricum, acest obiectiv, care se va finaliza, va reprezenta un 
succes al nostru, al tuturor, pentru că nu este puțin lucru să faci 
fericiți 60 de tineri căsătoriți.

Cu ce suport financiar se derulează acest proiect?
Cu suport guvernamental, iar Primăria orașului Recaș va 

contribui cu racordarea la utilități.
Anume?
La gaz, apă, curent electric, canalizare, cablu TV, internet.
Cum  se  vor  repartiza  aceste  apartamente  celor  30  de 

perechi de tineri căsătoriți?
În acest sens va exista o comisie desemnată de Consiliul 

Local al orașului Recaș, care în baza unor criterii bine stabilite 
le va repartiza tinerilor.

Am  convingerea  că  selecția  nu  va  fi  ușoară,  ținând 
seama de solicitări.

Este adevărat că se manifestă un interes major pentru 
aceste locuințe, dar eu, înainte de a hotărî cu colegii criteriile 
prioritare ale acordării lor, sunt foarte bucuros că astfel vom 
ferici, cum se spune, 60 de tineri uniți prin taina sfântă a 
cununiei în 30 de familii.

O ultimă întrebare, de acord?
Da.
Aceste locuințe se vor putea cumpăra de locatarii lor?
Da, e de interes întrebarea ta. Sigur că ele vor putea fi 

cumpărate de locatarii lor, însă despre acest aspect putem vorbi 
la o viitoare întâlnire.

A urcat primăvara în gușa de privighetoare și trilurile ei urcau parcă spre cer cumpăna unei fântâni aflată la marginea viilor. Respiră orașul acesta cu pământ binecuvântat a curățenie 
și bucurie și pământul său se trezește primăvara în temeliile de case. Înainte de a intra în primărie, 
am privit mult timp un nuc cu statură de catedrală, care pentru o clipă m-a făcut să cred că nu există 
doar vremelnicie pe pământ, ci mai există și eternitate.

Rubrica școlii                          Elevii ne întreabă, noi răspundem Epigrame 
celebre

               Armistițiul
Al.O.Teodoreanu

Armistițiul ne-a impus  
Să dăm boii pentru rus!  
Ca să completăm noi doza,  
L-am trimis pe Petru Groza!

                              -1950-                                                            

Eleva Loredana Drăgoi din orașul Recaș ne întreabă ce îi putem spune despre evreii 
așkenazi? Dragă Loredana, evreii de rit așkenaz sunt o populație care provine din 

vestul și centrul Europei, mai ales în țările germanice, unde au ajuns după izgonirea din 
Iudeea de către trupele Imperiului Roman. Începând din primele secole ale primului mileniu 
al erei noastre și mai ales în Evul Mediu, din cauza persecuțiilor, așkenazii au migrat și spre 
estul Europei, stabilindu-se pe teritoriile care vor face parte din Uniunea Statală Polono-
Lituaniană, care includea părți din Ucraina, Republica Moldova, Lituania, Letonia, Estonia, 
Belarus, Rusia și Polonia. Obiceiurile și ritualurile lor religioase prezintă anumite deosebiri 
față de cele ale evreilor de rit sefard. Și ce aș mai dori să reții, este faptul că, la sfârșitul 
secolului al XX-lea, ei constituiau 3% din populația SUA și 27% din laureații Premiilor 
Nobel. Mai mult de jumătate din campionii de șah ai lumii au fost evrei așkenazi. Evreii 
așkenazi reprezintă astăzi circa jumătate din populația Israelului.
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român
„Școala este instituția care ne asigură viitorul comunei și al țării!”

Domnule  primar,  deși  ne  aflăm  într-o  perioadă  grea, 
o  perioadă  marcată  de  severe  interdicții  impuse,  desigur 
pentru sigurața cetățenilor, dumneavoastră continuați să fiți 
prezent atât la sediul administrației, cât și în punctele unde 
desfășurați lucrări pentru comună.

Domnișoară Mihaela, doar muncind putem reuși să 
implementăm proiectele pe care ni le-am propus. Doar 
muncind și fiind zilnic prin locurile unde avem lucrări am 
reușit să reparăm atâtea drumuri, să demarăm acea amplă 
lucrare de asfaltare a 8 kilometri de drumuri și să extindem 
rețeaua de apă cu 16 kilometri.

Știu, domnule primar,  că ați  reușit,  lucru nu ușor,  să 
accesați fonduri din diverse surse.

Este adevărat, avem finanțări atât cu sprijin guvernamental, 
european, cât și de la diverse agenții.

Și, acolo unde nu aveți fonduri din cele amintite, cum 
reușiți să definitivați anumite proiecte necesare comunei?

Da, e interesantă întrebarea, pentru că mă duce cu gândul 
la faptul că localitatea Sânmihaiul German nefiind „eligibiliă”, 
pentru că această localitate numără sub 2.000 de locuitori, am 
apelat, pentru asfaltul preconizat de 1 kilometru, la fonduri din 
bugetul propriu.

Ați  acordat,  în  această  perioadă  bogată  în  fapte,  o 
atenție  deosebită  școlii  din  comuna  dumneavoastră,  fapt 
care nu se poate trece cu vederea.

Da, școala trebuie să se regăsească în prim-planul 
preocupărilor oricărei administrații. Pentru că școala este 
instituția care ne asigură viitorul comunei și al țării.

De când cu restricțiile de  sănătate, parcă se-ntoarce  timpul cu moleșeală  în  tiparele pri-
mare.  Și  în  tot  acest  timp,  noi  oamenii...    „Stăm  în  odăi  închiși  ca  în  cristale,  /  triști, 

nemișcați,  să auzim mai clar  /  cum  inimile noastre bat egale  /  în puls de  sânge dulce  și amar.  /  
Tot ce e dincolo de noi e ceață, / încât îmi pare-un mediu nefiresc. / Am și uitat cum să iubesc în 
viață. / Tu, taci! Și-nvață-mă cum să iubesc.”  Din păcate pentru dumneavoastră, cei care iubiți și 
poezia, visul meu  liric  se oprește  în  sediul administrației din Sânmihaiu Român, acolo unde am 
programată o întâlnire cu edilul comunei.

Sunteți mulțumit de cum au decurs lucrările acolo?
Da, sigur că sunt mulțumit, am acordat o atenție aparte 

extinderii școlii din satul reședință de comună, unde am 
prevăzut, precum se știe, buna funcționare a două clase, 
evitând astfel folosirea containerelor școlare, care a produs 
reale nemulțumiri părinților.

La ce valoare s-a ridicat această lucrare?
La peste 90.000 de euro.
Și de unde s-a asigurat finanțarea?
Finanțarea a fost posibilă grație bugetului local. De altfel, 

ne gândim să demarăm aceleași lucrări și pentru localitatea 
Utvin.

Apropo de Utvin, acolo s-a gândit un parc foarte frumos.
Parcul de care vorbești se întinde pe o suprafață de 3.000 

mp. Un loc de destindere amenajat cu gazon, cu aspersoare, 
cu piste pentru biciclete și, evident, cu un frumos loc de joacă 
pentru copii.

Mai are Utvinul și un alt parc?
Nu, este primul parc amenajat în această localitate.
Dar și l-a Sânmihaiu Român am văzut un loc deosebit 

pentru destindere și recreere.
La Sânmihaiu Român, răspunzând unei cerințe firești 

a locuitorilor, am reușit să amenajem și aici, pe o suprafață 
de 700 de metri pătrați, un loc de joacă pentru copii, dotat cu 
mobilierul necesar lor.

Domnule  primar,  vă  mulțumesc  pentru  această 
întrevedere.

Și eu îți mulțumesc.

Poșta redacției
Cititorii ne întreabă, noi răspundem      

Domnul Mihai Condeescu din comuna Sânmi-
haiu Român, ne întreabă dacă se pot plăti 

online amenzile în această perioadă? Stimate domnule 
Condeescu, plata amenzilor pentru încălcarea preve- 
derilor ordonanţelor militare poate fi efectuată şi online, 
pe ghişeul.ro, începând de luni, 6 aprilie, după cum se 
menţionează pe portalul de plăţi electronice. Potrivit 
sursei citate, plata se poate efectua prin parcurgerea ur- 
mătorilor paşi: accesarea paginii www.ghiseul.ro, selec-
tarea secţiunii „Plăteşte Amenzi Ordonanţe Militare”, 
completarea formularului online cu datele solicitate, 
efectuarea plăţii prin completarea datelor cardului în pa- 
gina securizată a procesatorului de plăţi. Pentru acest 
tip de plăţi a fost necesară crearea unui nou flux, în 
colaborare cu Agenţia Naţională pentru Administrare 
Fiscală (ANAF), deoarece sumele provenite din 
amenzile aplicate pentru acest tip de contravenţii devin 
venit integral la bugetul de stat.

 Rubrica școlii             În atenția elevilor

Dragi elevi ai comunei Sânmihaiu Român, Evaluarea 
Națională și Bacalaureatul pentru anul în curs, ar putea fi 

amânate pentru lunile august–septembrie. În acest sens, președintele 
Consiliului Național al Rectorilor, Sorin Cîmpeanu, a declarat că cel mai 
optimist scenariu pentru elevi este ca anul școlar să se reia la începutul 
lunii mai. Pe de altă parte, cel mai pesimist scenariu este cel în care 
examenele naționale vor fi amânate pentru lunile august-septembrie. 
Un scenariu optimist ia în considerare reluarea școlii la începutul lunii 
mai, iar cel mai puțin optimist ia în calcul amânarea examenului pentru 
finalul clasei a VIII-a, Evaluarea Națională, care ar putea fi organizat 
la sfârșitul lunii august. Bacalaureatul ar putea fi la jumătatea lunii 
septembrie. Deci asta este plaja de la cel mai optimist scenariu, la cel 
mai pesimist. Niciunul dintre scenarii nu ia în calcul înghețarea sau 
repetarea anului școlar. Nici nu ar avea cum să se întâmple asta în 
condițiile în care 70% din materie a fost predată. Ministrul Educației 
a anunțat până în momentul de față că școlile vor sta închise până va 
trece orice pericol legat de pandemia de coronavirus. În mod normal, 
conform calendar Evaluarea Națională 2020 și calendar Bacalaureat 
2020, examenele naționale 2020 ar fi trebuit să înceapă în luna iunie.
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TimișCHECEA
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„În comuna Checea nu avem niciun caz de Covid-19!”                                                                                          

„Peste câmpurile din  frumoasa noastră Checea a venit primăvara,  curată  și  luminoasă.  În 
liniștea dată înflorește totul, trist că-i fără râsete și alergat de copii, fără bunici alături de noi. E 
necesar pentru sănătatea tuturor să stăm acasă. Viața mereu găsește o cale și prin firul de grâu. Ce 
contează în aceste momente este să alegem grâul din neghină. Sunt primarul comunei Checea în 
vreme de coronavirus și încep o nouă zi alături de dumneavoastră și la dispoziția dumneavoastră. 
Dumnezeu  să  ocrotească  comună  noastră!”.  Acesta  este  emoționantul  mesaj  către  checeni  al 
tânărului și harnicului primar al comunei Checea, cu care am stat de vorbă în această primă parte 
a întâlnirii noastre.

Domnule  primar,  cu  toții  știm  că  ne  aflăm  în  plină 
pandemie  de  coronavirus.  Cum  reacționează  cetățenii 
comunei în starea de urgență impusă de Guvernul României?

Aici situația este sub control. Oamenii au înțeles situația 
și respectă regulile impuse de ordonanțele militare. În comuna 
Checea nu avem niciun caz de Covid-19. Eu comunic foarte 
bine cu cetățenii, prin toate mijloacele, inclusiv pe facebook, 
despre ce trebuie să facem împreună pentru a trece cu bine 
peste situația de urgență și peste pandemie.

Oamenii sunt receptivi?
Oamenii sunt receptivi și ne înțelegem bine. De aceea 

mesajul meu către ei este să aibă grijă de familiile lor, de 
bătrânii noștri, de copii și de toți cei apropiați! Eu sunt aici 
pentru dumneavoastră, dragi checeni, și rămân în contact 
telefonic cu fiecare.

Ce  reguli  speciale  mai  trebuie  să  fie  respectate  în 
această perioadă de pandemie și de stare de urgență?

Domnule Miron, pentru că m-ați întrebat, vreau să 
reamintesc regulile de colectare separată a deșeurilor în 
perioada pandemiei. Și anume, deșeuri reziduale care se 
depozitează în pubela neagră. Este strict interzisă depozitarea 
deșeurilor vărsate în pubelă; este necesară folosirea sacilor de 
gunoi sau a oricăror pungi de folie de plastic. Sacii din coșul 
de gunoi sau din recipientul în care se depozitează deșeurile 
temporar în gospodărie se vor lega ermetic pentru a împiedica 
vărsarea accidentală a conținutului în pubelă. Pentru a reduce 
posibilitatea de contaminare a mânerului sau a capacului 
pubelei este necesară spălarea mâinilor în prealabil și evitarea 
atingerii șervețelelor, batistelor sau a altor materiale care ar 
putea fi contaminate. Sunt de preferat utilizarea și deplasarea 
pubelei cu mănuși din latex, medicale sau dezinfectarea cu 
alcool sanitar sau cu alt dezinfectant a mânerelor și a capacului 
pubelei. Șervețelele, batistele, măștile și mănușile utilizate se 
vor depozita în pubela neagră. Acestea nu se vor depozita 
împreună cu deșeurile reciclabile în pubela galbenă ori în sacul 
galben, nu sunt deşeuri reciclabile și nu pot fi sortate, toc- 
mai pentru că ar putea fi contaminate. Nu se va intra în contact 
sub nicio formă cu angajații operatorului de salubritate. 
Depozitarea deșeurilor se face în pubele și nu în afara lor.

Despre  deșeurile  reciclabile,  ce  ați  dori  să  informați 
cetățenii?

Deșeurile reciclabile care se depozitează în pubela 
galbenă sau sacul galben, acum, mai mult că niciodată, 
se impune colectarea lor separată şi sortarea deşeurilor 
reciclabile (ambalaje din hârtie, carton, plastic și metal) de cele 
reziduale.  Astfel, este obligatoriu ca acestea să fie sortate, bine 
curățate și strivite, pliate sau rupte înainte de a fi depozitate în 
pubela sau sacul galben.

Și în lipsa sacului galben?

În lipsa sacului galben, acestea se pot depozita în orice 
alt sac din plastic, transparent. Sacii vor fi în mod obligatoriu 
legați. Estimările specialiştilor arată că virusul rezistă pe hârtie 
până la 24 ore, iar pe metal şi plastic între 3-9 zile, de aceea 
este foarte important ca aceste deșeuri să fie stocate o perioadă 
mai lungă de timp la locul de generare. Apelăm, iată și prin 
intermediul jurnalului nostru, al primăriilor, la spiritul civic și 
responsabilitatea cetățenilor, de a respecta aceste reguli, pentru 
prevenirea răspândirii COVID-19 și pentru continuitatea 
serviciului de colectare-transport a deșeurilor.

Pentru părinți aveți un mesaj, domnule primar?
Desigur, vreau să îi mai anunț pe părinții aflați în 

concediu pentru creșterea copilului că acesta se prelungește 
pentru  cel care expiră pe perioada stării de urgență, până la 
finalul acesteia! Prelungirea are loc automat, prin efectul legii. 
Părinții nu trebuie să depună niciun document, nu trebuie să 
facă niciun demers. Pe de altă parte, având în vedere prevederile 
OUG nr. 29/2020, termenul de plată al impozitelor și taxelor 
locale datorate de persoanele fizice și juridice, pentru a putea 
beneficia de bonificația de 10% a fost prelungit până la dată 
de 30.06.2020. Documentele care expiră în perioada stării de 
urgență, pot fi preschimbate într-un termen de 90 de zile de la 
dată încetării stării de urgență.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu vă mulțumesc pentru buna colaborare.

Din albumul primăriei

Grup de checeni în fața Bisericii.
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Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

„Rămân fidel educației și propriei mele scări de valori!”

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

În dulcele 
grai bănățean                    Cu murături                             

Ioan VODICEAN

Din albumul comunei

Domnule  primar,  mulți  cititori  ai  jurnalului  nostru 
au  apreciat  finalul  dialogului  purtat  cu  dumneavoastră  la 
mijlocul lunii februarie. Pot să citez?

Desigur.
Spuneați dumneavoastră atunci: «Modul în care se face 

politică  în  ziua  de  azi  depășește  cu mult  ceea  ce  îngăduie 
educația mea și modul meu de a percepe lumea din jur.»

Îmi recunosc afirmația și aș mai adăuga că, din păcate, 
calitatea umană a celor care azi fac politică, fără a generaliza 
desigur, este una extrem de îndoielnică. În această lume 
politică, în care cuvântul dat nu valorează nici două parale, eu 
consider că datoria mea este aceea de a urma propria scară de 
valori.

Acesta  este  și  motivul  pentru  care  reflectați  încă  să 
candidați ca independent?

Domnișoară Mihaela, atunci când faci parte dintr-un 
partid politic, ești obligat, de cele mai multe ori, să accepți 
hotărâri pe care dacă nu ai avea o dependență de anumită 
natură, nu le-ai urma. Trebuie, în anumite cazuri, ca să fiu 
mai explicit, să lauzi sau să creionezi într-un anumit mod 
personalitatea unei persoane, pentru că așa ți se impune de la 
partid. Trebuie, în astfel de cazuri, să evidențiezi calități ale 

Sub înrâurirea răsăritului am urcat, ca un copist al cerului extatic, spre Vatra Regală, la 
întâlnirea cu edilul ei, pe care nu l-am mai întâlnit de la adunarea membrilor „Asociației 

Primarilor din Banatul Istoric”, al cărui vicepreședinte este. Atunci am văzut cum, asaltat fiind 
de colegi pentru obținerea unui autograf pe unul din volumele domnie sale, poetul s-a simțit ușor 
stânjenit, când a realizat că volumele aduse sunt insuficiente. Am promis atunci, celor care nu au 
reușit să obțină un volum semnat de Ioan Vodicean, că vom publica în acest număr una din poeziile 
recitate de autor cu acel prilej. Și voi încerca să îmi țin promisiunea, după ce voi transcrie interviul 
realizat  cu  dânsul  pentru  jurnalul  primăriilor.  Un  interviu  deosebit  de  interviurile  realizate  în 
general, un interviu ancorat de o sinceritate accesibilă doar poeților.

acelei persoane, cât e de bun, cât e de deștept etc., tu știind 
că de fapt nu este așa. Ori eu, așa cum am mai spus și cum 
dumneata ai și evidențiat la începutul dialogului nostru, prefer 
să rămân fidel educației și propriei mele scări de valori. Sigur 
că vei auzi oameni spunând că dacă nu ai un partid în spatele 
tău nu are cine te ajuta, ori nu te va ajuta nimeni...

Chiar așa se și spune.
Iar eu spun că în ceea ce mă privește, până acum nu am 

simțit un ajutor mare din partea oamenilor politici. Ori un 
sprijin major pentru obținerea de fonduri.

Îmi puteți da un exemplu?
Desigur, uite, de pildă, în ceea ce privește obținerea de 

fonduri europene, aici nu contează deloc culoarea politică. 
Importantă în acest caz este echipa cu care pregătești drumul 
pentru obținerea acestor fonduri. Nu spun că astfel se obțin 
ușor dar...

Dar fondurile guvernamentale?
Dumneata nu vezi că azi sunt unii, mâine vin alții, iar cei 

care vin te privesc ca fiind al celor care au plecat?
Domnule  primar,  vă  mulțumesc  pentru  acest  atât  de 

sincer dialog.
Cu plăcere!

Mniercuri sara, gi nu jioi,
Precini buni, unu şî unu,

Să-mbetară amândoi
La birt, Gâşu şî Pendulu.

S-or scapat la beutură
Cum scăpi vaca-n cucuruz

Ş-apăi şe-or mai scos gin gură
Veac nu ţî mai dat s-auz.

Şî prosti şî o gramadă:
Bancuri, snoave şî minşiuni,

Ba să luară şî la sfadă
Învrajbiţ gi gargauni.

Când i-o dat birtaşu-afară,
Cătă casă or plecat,

Merjeau greu gin cale-afară,
Zâşi că-n lut s-or împluntat.

Şî umblară fara haltă
Ca Burcuş in jiuru cozî
Petrecându-să p-o laltă1

Tătă noapcea ca nărozî.

Cam pa când cântau cocoşî,
Poacică a triea oară,

Unu ş-o pierdut galoşî,
L-altu-i era rău, să moară.

Or ajiuns la Gâşu-n şură
Ş-o zîs omu: „hai la mine,

Să mâncăm o muratură
Că musai ne-o fi mai bine.”

Să buiră2 în podrum3,
Or gasât ş-on şaf4 cu brânză

C-or beut atita Rum
Gi s-or becejât5 la rânză6.

N-or mai povestit prea mulce ,
Vai sarmanii oamini beţ

Clucuiau7 calări pa buce8,
Molfaind la castraveţ.

Pân-odată când Pendulu
Sudui gi şeva sfinţ

C-ar fi nimerit pa unu
Şe nu-l pucea rupe-n ghinţ.

La on capăt ca andreaua
La mijloc gros şî molconi9

Ş-avea gust ca şî cureaua
Șe o porţ în păntăloni.

Şî lunjindu-l ca p-o gumă
S-o uitat cam bobioc10

O mai apucat să spună:
„Doamnie bace-l că-i hârţoc11”.

1 unul pe celălalt, reciproc; 2 coborâră; 3 pivniță, beci; 4 putină, vas din lemn; 5 îmbolnăvit;
 6 stomac; 7 moțăiau; 8 vas din lemn; 9 moale; 10 buimac; 11 șobolan

Poetul Ioan Vodicean, la întrunirea membrilor 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric, acordând 
autografe pe unul din volumele sale de poezie. Aici, 
alături de edilul comunei Fântânele din jud. Arad, 
domnul Emil Nicolae Otlăcan (februarie - 2020).
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Bogdan Alexandru GAIȚA - Medic

FÂRLIUG Caraș-Severin

„Am rămas plăcut impresionat că există un asemenea jurnal!”

Domnule doctor, nu v-ați gândit 
să plecați din țară?

Nu m-am gândit nicio clipă să 
plec din țară și cred că nici în viitor 

nu aș pleca.
Aveți colegi plecați în străinătate?
Am destui colegi plecați prin străinătate, în țări precum 

Norvegia, Elveția, Germania, care spun că nu s-ar mai întoarce 
în România din diferite motive.

Care este rolul geneticii în destinul unui om?
Domnișoară Mihaela, multe lucruri se moştenesc într-o 

familie, de-a lungul mai multor generaţii. Meserii şi reputaţii, 
averi şi anomalii genetice, toate se pot transmite, printr-un lung 
lanţ, de la străbunici la strănepoţi. Așadar, cred că în destinul 
fiecărui om genetica joacă un rol important.

Care este scriitorul dumneavoastră preferat?
Andrei Pleșu.
Dar cartea?
„Despre bucurie în Est și Vest”.
Din anii de  facultate cu ce profesor ați  colaborat mai 

bine?
În anii de facultate am avut mulți profesori cu care 

am colaborat foarte bine, profesori înțelegători, profesori 
foarte deschiși cu studentul, dar dintre toți vreau să o remarc 
pe doamna profesor Podariu Angela, care este o doamnă 
deosebită, o profesoară de excepție, o persoană dedicată trup și 
suflet meseriei de stomatolog .

Știind  că  urmează  să  vă  căsătoriți  cu  domnișoara 
Lavinia, vă întreb ce calități apreciați la o femeie?

Reîntâlnindu-mă  cu  tânărul  stomatolog  al  comunei  Fârliug, mi-am  reamintit  vorbele  lui 
Homer: „Un medic valorează cât mulţi alţi oameni.” Carevasăzică nu ajunge un singur 

interviu…
La întrebarea aceasta cel mai bine ar fi să o descriu pe 

viitoare mea soție, pe Lavinia, care este o femeie frumoasă, 
atât în interior cât și în exterior, este o femeie cu un suflet 
mare și bun, care m-a sprijinit în toate momentele bune și mai 
puțin bune din viața mea, o femeie harnică, cu grijă mare de 
familie, de părinți, de bunici și cu această ocazie aș vrea să îi 
mulțumesc pentru tot ce face pentru mine și pentru noi.

Dar ce calități admirați la un bărbat?
Eleganța, seriozitatea și tăria de caracter.
Locuitorilor comunei Fârliug ce doriți să le transmiteți 

prin intermediul jurnalului nostru?
Locuitorilor din Fârliug vreau să le transmit intențiile 

mele bune cu care vin în comuna Fârliug și să îi asigur că voi 
fi un om dedicat în totalitate cetățenilor, asigurându-le cele 
mai bune servicii în domeniul medicinei dentare. Să vină cu 
încredere, să pășească în cabinetul stomatologic fără ezitare, 
pentru că este foarte importantă igiena dentară, iar un zâmbet 
frumos poate schimba multe lucruri în viața unui om. Așadar 
îi  aștept pe toți la Cabinetul Stomatologic: „Mens sana in 
corpore sano”.

În finalul dialogului nostru, domnule doctor, cum vi se 
pare «Micul jurnal al primăriilor»?

Primul contact cu această revistă l-am avut chiar în biroul 
domnului primar Borduz, care mi l-a înmânat și, citindu-l, am 
rămas plăcut impresionat că există un asemenea jurnal, care 
se adresează atât cetățenilor comunelor despre care se scrie în 
jurnal cât și altor cititori. Putem afla atâtea noutăți importante 
despre proiectele care există într-o comună, dar și citi mici și 
frumoase interviuri cu oameni importanți din viața localităților.

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Poșta redacției                        
Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Sorina Molnar din comuna Fârliug 
ne solicită informații privind indemnizațiile 

de șomaj. Stimată doamnă, obligațiile indemnizațiilor 
de șomaj se suspendă. Persoanele care beneficiază de 
indemnizaţie de şomaj nu au obligaţia să se prezinte 
lunar la agenţia pentru ocuparea forţei de muncă la 
care sunt înregistrate pentru a primi sprijin în vederea 
încadrării în muncă, respectiv pentru viza lunară. Pe 
perioada stării de urgenţă instituite prin decretul nr. 
195/2020 privind instituirea stării de urgenţă pe teritoriul 
României, obligaţia prevăzută la 
art. 41 alin. (1) lit. a) din legea nr. 
76/2002 privind sistemul asigurărilor 
pentru şomaj şi stimularea ocupării 
forţei de muncă, cu modificările 
şi completările ulterioare, „nu se 
aplică”, în conformitate cu art. XII (1) 
din OUG nr. 32/2020, care modifică 
şi completează OUG nr. 30/2020.
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VOITEG Timiș

Prof. Camelia FOGAȘ - Director Școala Gimnazială Voiteg

„Colaborarea școlii cu Primăria comunei Voiteg 
a fost una pozitivă și eficientă de-a lungul timpului!”

Ciudat, în această primăvară frumoasă ca o ctitorire de doamne și domnițe subțiri, întreaga 
lume se află într-o închisoare planetară. Dacă va mai ține mult această interdicție vom uita 

cu totul anii în care puteam rătăci oriunde doreau să ne ducă pașii. Prin satele românilor, bătrânii cai 
nechează lung și trist ca în războaie. Ce vremuri... Noroc că întâlnirea cu doamna Camelia Fogaș m-a 
ajutat să uit de puterea fără margini a stăpânilor acestei lumi. A acelora ce doar cu un deget învârt 
globul pământesc cu tot cu destinele noastre. Pe interlocutoarea mea din această ediție a jurnalului 
primăriilor Vasile Todi o aseamăna odată cu Abigail,  femeia  lui Nabal din  ținutul Carmelului,  în 
apropierea Hebronului; Abigail, cea iscusită la minte și tare frumoasă la vedere. Și avea dreptate!

Doamnă  director,  ne  întâlnim  într-o  perioadă  dificilă 
pentru  sănătatea oamenilor,  cu măsuri  drastice pentru  toți 
locuitorii  țării.  Cum  își  desfășoară  activitatea  școlară  în 
această perioadă elevii școlii din Voiteg?

 Vreau să vă informez că la Școala Gimnazială Voiteg, 
încă de la începutul pandemiei cu 
coronavirus, s-a ținut legătura cu 
toți elevii școlii, atât școlari cât și 
preșcolari. În acest sens, fiecare 
diriginte, învățător și educatoare 
au un grup pe watshapp unde țin 
legătura în permanență, zilnic câte 
2 ore. În tot acest timp, am făcut și 
un cont pe google drive, structurat 
pe clase, unde săptămânal postăm 
fișe de lucru, prezentări power point, 
filmulețe, ori jocuri educative pentru 
cei mici, la mai multe discipline. 
Clasa a VIII-a lucrează zilnic pe 
watshapp și pe aplicația Zoom cu 
doamnele profesoare de română și matematică, rezolvând 
modele de teste pentru evaluarea națională.

Doamnă director, aveți și elevi care nu au calculatoare, 
ori acces la internet?

Din păcate avem 20 de copii care nu au acces la internet 
și nici telefoane smart sau calculatoare. Acești elevi sunt cu 
precădere în clasele primare și clasa  a V-a și locuiesc la Ferma 
nr. 3 din Voiteg.

Și cu ei cum procedați?
Cu aceștia am luat legătura prin șoferul Primăriei sau 

părinții unora dintre ei trimițându-le fișele de lucru sau 
prezentările Power Point în format letric.

Dacă  tot  ați  amintit  de  Primăria  comunei  Voiteg,  aș 
dori  să  vă  întreb  cum  caracterizați,  ca  director  de  școală, 
colaborarea cu conducerea primăriei?

Domnișoară Mihaela, colaborarea școlii cu Primăria 
comunei Voiteg a fost una pozitivă și eficientă de-a lungul 
timpului. Această cooperare este benefică pentru o mai bună 
conjugare a eforturilor de soluţionare a problemelor şcolii 
privind întărirea relaţiilor dintre părinţi, corpul profesoral, 
elevi, o colaborare în sprijinul copilului la nivelul procesului 
educativ. Astfel, copiii noștri beneficiază de transport școlar 
gratuit, atât pentru activități școlare, cât și extrașcolare. Anual 
primim finanțare complementară pentru reparații curente, 
pentru igienizări, pentru plata gazului metan care pentru noi 
este foarte costisitoare. Sigur că întotdeauna există loc de mai 
bine, dar foarte importantă este comunicarea între instituții. 
Împreună, școala cu Primăria, scriem proiecte culturale 

finanțate de Consiliul Județean Timiș. Iar în anul 2019 am 
câștigat două astfel de proiecte culturale.

Ce sfat aveți pentru părinții elevilor dumneavoastră, în 
această perioadă de carantină? Dar pentru elevi?

Părinții trebuie să se gândească la siguranța și sănătatea lor 
și a copiilor lor. Conexiunea socială 
este esențială pentru supraviețuirea 
umană, iar autoizolarea sau carantina 
nu sunt favorabile. Părinții trebuie să 
gândească creativ pentru a-și implica 
și atrage copiii în diferite activități, 
cum ar fi jocurile de familie și 
îndemnul meu pentru părinți este să 
profite de această perioadă pentru a 
întări relația părinte-copil, iar pe elevi 
îi rog să asculte muzică, să citească, 
considerând timpul petrecut acasă o 
vacanță neplanificată, de care se pot 
bucura fără să uite de obligația pe 
care o au, aceea de a-și face temele și 

de a ține legătura cu profesorii sau colegii de clasă. Astfel, le 
va fi mai ușor să recupereze lecțiile atunci când se vor întoarce 
la școală.

Doamnă profesor, cum doriți să încheiem această primă 
parte a dialogului nostru?

Cu convingerea mea că spiritualitatea trebuie să ne unească 
pe toți, ca membri ai aceleiași comunități. Substratul nostru 
spiritual, moral și cultural trebuie să ne ajute să ne afirmăm ca 
o comunitate unită. Dumnezeu să ne ajute! Sărbători Pascale 
binecuvântate!

Dialog realizat de Mihaela ASTRENIE
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SECUSIGIU Arad

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

E   primăvară, primăvară frumoasă ca un vitraliu, pe care privindu-l te reculegi, într-o vreme în care oamenii pământului au pus ceasornicul vieții către strătimp. Ce frumoase erau zilele 
în care noi ieșeam pe poarta casei ducându-ne zilele, ca pe-o turmă în urmă, să le adăpăm la izvorul 
faptelor... Priveam frumusețea comunei Secusigiu, ordinea și curățenia care domnește în ea, așteptând 
ca ceasul să-mi arate ora stabilită cu edilul acestei comune pentru dialog.

   Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

„Vom reuși să implementăm, gradual desigur, toate proiectele 
de investiții destinate comunei noastre!”

Domnule primar, încheieam interviul trecut realizat cu 
dumneavoastră cu observația că pe tot parcursul anului trecut 
în comuna Secusigiu administrația a lucrat la foc continuu.

Și constatam un adevăr! Șantiere în lucru, investiții în 
curs de derulare, proiecte gata pentru finanțare.

Apropo de finanțare, cum stați cu bugetul?
Vorbind de bugetul primăriei, pot să-mi asigur consătenii 

că la Secusigiu se poate vorbi de o reală stabilitate bugetară, 
iar eu sunt convins că printr-o înțeleaptă gestionare a sumelor 
de care dispunem, să reușim să implementăm, gradual desigur, 
toate proiectele de investiții destinate comunei noastre. Desigur 
că atunci când vorbesc despre buget, pe care se sprijină obiec- 
tivele noastre viitoare, am în vedere, pe lângă sumele de care dis- 
punem noi, o completare binevenită prin accesarea de fonduri 
europene, guvernamentale și evident, județene. Dar, pentru ca 
aceste proiecte destinate comunei noastre să poată deveni reali- 
tate, este nevoie, așa cum deseori spun, de unitate administrativă.

Și aveți această unitate?
Desigur, de altfel întrebarea dumitale mă determină să 

reafirm că aici, la Secusigiu, avem o echipă administrativă bine 
pregătită, unită, echipă care, prin buna colaborare cu membrii 
Consiliului Local, asigură stabilitatea necesară pentru a duce la 
bun capăt orice proiect.

Nu știu dacă v-am întrebat, dar dacă nu am făcut-o o 
fac acum, dorind să afle cititorii noștri, la ce valoare se ridi- 
că lucrările pe care le faceți la școlile din comună?

Valoarea totală a investițiilor este de 6.499.850 lei!!! Sumă 
pe care, după cum se știe, am câștigat-o prin proiectele depuse 
de noi.

Felicitări!
Mulțumesc.
Puține  sunt  comunele  din  România  care  pot  aloca 

pentru obiectivele școlare asemenea sumă. Știți, aflându-mă 
în așteptarea orei stabilite pentru dialogul nostru, am mai stat 
de vorbă cu cine a dorit să-mi răspundă la câteva întrebări și 
astfel am reținut observația unui cetățean...

Cum se numește?
Ioan Brânzei.
A, părintele Puiu, consăteanul nostru.
Exact! Și dânsul, vă pot pune înregistrarea, mi-a spus 

astfel: „Nu credeam că voi vedea în comuna Secusigiu atât 
de mult asfalt. În fața unui primar ca domnul Ilie Cheșa, îmi 
scot pălăria!”

Îi mulțumesc pentru apreciere. Și, că veni vorba de asfalt, 
pot să spun că sunt mulțumit de cum decurg faptele noastre 
privind asfaltarea comunei. Am derulat în ultima parte a anului 
trecut ample lucrări de asfaltare în Satu Mare, în Sânpetru 
German și Munar, lucrări prevăzute în proiectul de asfaltare a 
15 kilometri de străzi.

În cadrul acestui proiect, ați avut și alte lucrări?
Da, chiar doresc să evidețiez faptul că în cadrul acestor 

investiții, privind modernizarea străzilor din comuna noastră, 
am prevăzut și lucrări de amenaare a acostamentului și a 
șanțurilor.

Domnule primar, știu că sunteți așteptat și în alte zone 
cu lucrări, dacă tot vorbim despre ele, așa că vă mulțumesc 
pentru amabilitatea de a sta de vorbă.

Și eu vă mulțumesc.

În atenția 
cetățenilor comunei Secusigiu

Dragi consăteni,
Dorim și pe această cale să mulțumim 

tuturor acelora care au înțeles că plata taxelor 
și impozitelor locale reprezintă o obligativitate 
stabilită prin legislația națională. Știm că este 
dificil pentru multă lume să reușească să își 
plătească la zi obligațiile fiscale locale, dar dacă 
nu fac acest lucru, asupra sumelor dotorate se 
acumulează dobânzi și penalități de întârziere, 
toate acestea nefiind stabilite de noi, ci prin 
cadrul legislativ național. 

Noi, după cum bine știți, suntem obligați 
să punem în practică prevederile legislative 
naționale.

Primăria comunei Secusigiu
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Poșta redacției             Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnule primar, cum stați din punct de vedere politic 
în acest moment,  dat fiind  faptul  că problemele pe  care  vi 
le  creează  unii  membri  din  Consiliul  Local  Cenei  sunt 
binecunoscute?

Domnule Miron, situația este tot așa, dar așteptăm să 
vină alegerile locale, să schimbăm majoritatea din Consiliul 
Local ca să meargă treaba, fiindcă nu se mai poate ca acești 
consilieri locali să fie permanent împotriva primarului, lovind 
în interesele comunei.

Această atitudine potrivnică interesului comunei, avută 
de acești consilieri, nu duce și la o întârziere în demararea 
proiectelor?

Sigur că duce, dar proiectele au trecut în cele din urmă, 
este adevărat cu mare greutate, cu amânări, cu conflicte, cu 
frecușuri care nu ar fi trebuit să existe. Domnule, într-o localitate 
sunt două autorități care conduc: primăria în frunte cu primarul 
și consiliul local. Degeaba primarul are reprezentativitate de 
50 plus 1, dacă nu are majoritate în consiliul local și acesta 
este mereu ostil primarului. Nu este ușoară colaborarea dintre 
un primar cu o anumită coloratură politică și un consiliul local 
de altă culoare politică. Pentru ca proiectele propuse de primar 
să treacă la vot este necesar un consens al majorității, ori în 
cazul nostru, azi acest consens nu există.

Poate că la viitoarele alegeri…
Sper, cum spuneam, ca alegerile viitoare să ducă la o 

schimbare serioasă în componența Consiliului Local din 
comuna noastră.

„Sper ca alegerile viitoare să ducă la o schimbare serioasă 
în componența Consiliului Local din comuna noastră!”

Credeți, domnule primar, că veți câștiga alegerile locale 
din acest an?

Am toată încrederea că voi câștiga viitoarele alegeri și 
afirm acest lucru cu toată convingerea, mai ales că îmi cunosc 
contracandidații și ei și-au arătat competențele și intențiile. Eu 
chiar vreau să mergem în față cetățenilor și să prezentăm ceea 
ce fiecare a reușit să facă pentru oamenii Ceneiului în acești 
patru ani. Consilierii locali sau viitorii candidați să spună 
oamenilor ce au realizat, ce vor să facă și cum vor să facă.

Domnule  primar  Gabriel  Ilaș,  dacă  mâine  ar  fi 
alegerile,  de  ce  credeți  că  trebuie  să  vă  voteze  cetățenii  la 
alegerile locale din 2020?

Vreau să spun, fără falsă modestie, că am luptat pentru 
interesele  comunei și ale cetățenilor întotdeauna. Am încercat 
și chiar am reușit să duc comuna la standarde civilizate și 
moderne demne pentru o localitate europeană. Am modernizat 
infrastructura și unitățile școlare. Am experiență multă în 
administrație, iar acest lucru este foarte important pentru 
un primar. Pe de altă parte, am observat din practică, în cei 
patru ani care au trecut, că lasă de dorit din punct de vedere 
profesional și administrativ contracandidații mei.

Așadar, cetățenii din Cenei vor avea de câștigat, dacă îl 
vor vota tot pe primarul Gabriel Ilaș?

Cu siguranță! De altfel, eu aș dori să stați de vorbă 
nu numai cu mine sau cu cetățenii comunei, ci și cu toți 
contracandidații mei, atâta timp cât această pagină aparține 
tuturor cetățenilor comunei Cenei.

Mergând spre Cenei, opresc deseori autoturismul privind la întinderea câmpiei, la păsările 
care ciripesc, la florile care se ivesc una câte una și la tot mai puținii oameni aflați pe 

drum.  În  sediul  primăriei,  domnul  primar,  punctual  ca  întotdeauna, mă  îmbie  cu  o  ceașcă  de 
cafea, pe care o primesc cu plăcere. Stabilisem de multă vreme această întâlnire, dar programul 
dânsului și starea națiunii aflată azi în izolare ne-a întârziat dialogul. Dar, mai bine mai târziu 
decât niciodată.

Domnul Mihai Gheorghe din comuna Cenei ne întreabă ce îi putem spune 
legat de perioada pentru care se acordă facilitățile de suspendare a plății 

ratelor, cine o stabilește și cine poate beneficia de ea? Domnule Mihai, perioada pentru 
care se acordă facilitățile de suspendare a plății ratelor o stabilește datornicul, putând 
fi cuprinsă între o lună și cel mult nouă luni, fără a putea fi depășită însă data de 31 
decembrie 2020. Cei care pot beneficia de această facilitate sunt persoanele fizice, 
inclusiv persoanele fizice autorizate, întreprinderile individuale și întreprinderile 
familiale, profesiile liberale și cele care se exercită în baza unor legi speciale, 
indiferent de forma de exercitare a profesiei și persoanele juridice din contractele de 
credit, respectiv leasing, cu excepția instituțiilor de credit. Nu beneficiază de această 
ordonanță cei care sunt deja restanțieri, adică cei care au restanțe la data de 16 martie 
2020 și nu le-au achitat încă până la data solicitării suspendării plății următoarelor 
rate. O altă categorie care nu poate beneficia de facilitatea aceasta sunt cei care au 
contractat credite după această dată, cei cărora le-a fost declarată scadența anticipată 
și cei care au avut scadența ultimei rate la 30 martie.

Contractele pentru care se pot amâna ratele sunt: contractele de credit pentru 
consumatori, cele pentru cumpărarea de bunuri imobile și cele de leasing. În categoria 
creditelor ipotecare se încadrează și creditele acordate prin programul Prima Casă.

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Poezie pentru 
bătrânii Ceneiului

 Aș da orice
Adrian PĂUNESCU

Aș da orice, avere și putere,
Aș da ce-mi place și ce mi s-ar cere
Ca-n viața mea bolnavă să învie
O săptămână de copilărie.
              
Să fiu din nou în clasele primare
Și maica mea să știe ce mă doare,
Să aibă grijă cei bătrâni de toate
Și eu să cred că orișice se poate.
 
Copilăria mea ca și a voastră
Îmi intră ca o schijă prin fereastră
Și mă omoară cu lumină vie
Și simt în gât și-n nări copilărie.                                                                                                        
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Cetățenii comunei Lenauheim 
au fost mereu receptivi în astfel de situații!”

Pagină realizată de Mihaela  ASTRENIE

Poșta redacției                                    Elevii ne întreabă, noi răspundem

Eleva Nicoleta Vancea din co-
muna Lenauhaim ne solicită câ- 

teva date despre cuvântul „virus”. Dragă 
Nicoleta,  virus, coronavirus, carantină, 
sunt, cu siguranţă, cuvintele acestui în- 
ceput de an, 2020. Substantivul „virus” - 
plural, „virusuri”sau „viruşi”, înseamnă 
agent pathogen, care provoacă boli infec- 
ţioase, invizibil la microscopul obiş-nuit, 
fiind de o structură submicroscopică şi 
care se reproduce numai în interiorul ce- 
lulelor vii. Marele Dicţionar Enciclo-

pedic Larousse, precizează însă ca ter-
men de origine latinescul „uirus”, care 
are acelaşi sens cu „venenum” –„venin”.

În limba română, cuvântul virus 
este un neologism, un împrumut din lim- 
ba franceză, având ca etimon, după cum 
indică dicţionarele româneşti, latinescul 
„venenum”, care înseamnă „otravă”.

În limbajul ştiinţific, primul care a 
folosit cuvântul „virus” a fost englezul 
Edward Jenner, în 1796, cel care a creat 
un vaccin eficient contra variolei, dar 

cuvântul “virus” a 
fost consacrat defini-
tiv de către unul din- 
tre precursorii micro- 
biologiei, francezul 
Louis Pasteur, în 1885, când a 
experimentat vaccinul antirabic. În 1940, 
biologul şi fizicianul german Helmuth 
Ruska este primul care, folosind un 
microscop electronic, a vizualizat printru 
prima dată un virus.

Domnule primar, după ce luna 
trecută am acordat o atenție specială 
Hotărârii Comitetului Local pentru 
Situații  de  Urgență,  aș  dori  să  vă 

întreb  dacă  această  hotărâre  a  găsit  ecou  în  înțelegerea 
oamenilor din comuna dumneavoastră?

Da, cetățenii comunei Lenauheim au fost mereu receptivi 
în astfel de situații. Mi se pare firesc ca ei să înțeleagă faptul că o 
confruntare de asemenea amploare cu o epidemie, nu numai ța- 
ra noastră, ci lumea întreagă nu a mai cunoscut de multă vreme.

Am  observat,  la  intrarea  în  primărie  că  ați  luat  toate 
măsurile indicate de factorii decizionali, pentru a reduce la 
minim riscul contaminării.

Este firesc și intră în obligațiile noastre să procedăm astfel. 
        Orice astfel de procedeu costă bani. Și dacă tot vorbim 
de  bani,  nu  am avut  vreme  până  acum  să  vă  întreb  nimic 
despre buget.

Mihaela dragă, nu putem vorbi în acest an despre un buget 
foarte generos, dar, împreună cu echipa primăriei, cu colegii 
din Consiliul Local, am încercat să realizăm o ierarhizare 
gospodărească a investițiilor, astfel încât să reușim să acoperim 
principalele obiective.

De  unde  provin,  dacă  vă  pot  întreba,  fondurile  care 
alcătuiesc bugetul local?

Dragă, fondurile care compun bugetul local, bugetul 
comunei noastre, provin în mare parte din taxele și impozitele 
plătite de fiecare cetățean al celor trei localități componente.

Numai din aceste surse?

Nu, la aceste surse se mai adaugă eventual și alte fonduri 
care sunt obținute de administrația noastră prin întocmirea 
unor proiecte. Dar, aceste proiecte fiind punctuale, fondurile 
respective nu pot fi folosite decât strict pentru scopul alocat.

Îmi puteți da un exemplu, pentru mai buna înțelegere?
Desigur, de pildă reabilitarea Căminului Cultural 

Lenauheim, în valoare de 1.000.000 de euro, proiect finalizat. 
Astfel, Consiliul Local are la dispoziție doar fondurile care 
sunt colectate în urma achitării taxelor și impozitelor.

Iată  un  moment  al  dialogului  nostru  la  care,  odată 
ajunși, putem conștientiza locuitorii comunei Lenauheim de 
importanța achitării taxelor.

Da, așa cum am mai spus, este foarte important ca fiecare 
cetățean să-și plătească dările către primărie, pentru că numai 
astfel Consiliul Local, cel care hotărăște destinația banilor, 
poate să aloce fonduri pentru diversele lucrări necesare 
comunei noastre.

Haideți  să  repetăm:  carevasăzică,  în  ceea  ce  privește 
bugetul comunei, toate deciziile sunt luate de Consiliul Local.

Exact, primarul este doar executantul, adică omul care 
pune în practică hotărârile Consiliului Local. Mai pe românește 
spus, primarul are doar rolul executiv și, evident, el are grijă 
ca banii alocați de consilieri să nu fie cheltuiți pentru altceva 
decât pentru proiectul propus. Și tot lui îi revine sarcina de a 
face toate demersurile pentru buna desfășurare a investițiilor.

Domnule primar, vă mulțumesc!
Și eu vă mulțumesc tuturor din redacție pentru felul în 

care îngrijiți de acest jurnal al nostru, al primăriilor.

Se despletea răsăritul în șuieratul unui tren din depărtare și eu așteptam ca funcționarul să 
ridice bariera, cu gândul la ora pentru interviu fixată cu edilul comunei. Ciudat, dar privind 

trenul m-am gândit dacă nu cumva în gările românești oamenii au învățat să aștepte… să rabde.

Slăbiți - nu trebuie să dați jos multe kilograme; 
medicii susțin că cel mai eficient mijloc de 

reducere a tensiunii arteriale crescute este cel de a 
pierde în greutate. Faceți sport - nu este nevoie de 
prea mult efort; și o jumătate de oră cel puțin cinci zile 
pe săptămână; poate fi și dansul, grădinăritul, plimbări 
cu bicicleta sau chiar plimbări pe jos. Pompați un pic 

Rubrica medicului de familie                 Cinci recomandări privin tensiunea arterială
de fier – includeți exerciții de ridicare de greutăți în 
regimul de exerciții fizice pentru a ajuta la pierderea 
în greutate și a rămâne în formă. Limitați alcoolul 
la o băutură pe zi - băutul prea mult și prea des 
poate crește tensiunea arterială. Alungați stresul - în 
timp, stresul poate declanșa obiceiuri nesănătoase. 
Reducerea stresului ar trebui să fie o prioritate.
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VINGA Arad

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

 Domnule primar, am încheiat 
dialogul nostru din numărul trecut 
al revistei, cu mulțumirile dumnea-

voastră adresate locuitorilor comunei Vinga, care au înțeles 
că plata taxelor și impozitelor locale reprezintă o obligativitate 
stabilită prin legea țării.

Și doresc să reiterez această mulțumire pentru toți cetățenii 
comunei și în acest interviu.

Domnule primar, după cum bine știți, noi am fost prima 
revistă  care  a  anunțat,  cu  acordul  dumneavoastră  desigur, 
intenția  de  a  candida  pentru  un  nou  mandat  de  primar. 
Lucru  firesc  aș  spune  eu,  ținând  seama  de  faptul  că  orice 
om gospodar dorește să ducă la bun capăt lucrurile începute. 
În acest context, doresc să vă întreb cum se vede, prin ochii 
primarului de azi, activitatea sa de până acum?

Activitatea mea de până acum, vreau să cred că s-a 
desfășurat în parametrii pe care mi i-am impus din prima mea 
zi de lucru în cadrul primăriei, zi în care mi-am propus ca în 
mandatul meu, întreaga activitate a aparatului aministrativ, 
inclusiv a mea, să se desfășoare sub semnul corectitudinii și 
a transparenței, din respect pentru toți cetățenii comunei mele, 
fie ei din Mailat, Mănăștur sau Vinga. Și m-aș bucura să știu că 
am și reușit acest deziderat. Și am reușit, atâta timp cât, cum 
spuneam și cu alt prilej, activitatea administrativă  în comuna 
noastră se desfășoară în condiții optime.

Acest lucru spune multe.
Sigur că da, acest fapt arată tuturor, fără putință de tă-

gadă, că în cadrul administrației actuale din Vinga, domnește o 
atmosferă plăcută și constructivă, o atmosferă propice desfă-
șurării unei activități de bună înțelegere cu toți locuitorii noștri.

„Comuna noastră este o prelungire a casei noastre!”

În această vreme, în care se îngână parcă păcate ancestrale cu nostalgii albite și oamenii umblă  ca-n  rituri,  ca-n  epitalam  cu  lacrimile  timpului  pe  palme,  o  întâlnire  cu  edilul 
comunei Vinga este odihnitoare  și  încurajatoare deopotrivă, pentru că astfel  realizez că  în  țara 
aceasta mai există oameni preocupați și de muncă depusă în folosul semenilor săi.

Știu  că  sunteți  o  personalitate  prețuită  în  comuna 
dumneavoastră, dovadă că, urmând unui obicei practicat cu 
rigoare, în cadrul jurnalului nostru, înainte de a mă întâlni 
cu edilul unei comune, fac un mic sondaj de opinie printre 
cetățenii  acelei  localități  și  în  cazul dumneavoastră,  pot  să  
vă  asigur  că  peste  95% din  cei  pe  care  i-am  întrebat:  «Pe 
cine ați vota, pentru  funcția de primar, dacă alegerile ar fi 
mâine?»,  mi-au  răspuns:  «Dacă  ar  candida  din  nou,  pe 
actualul  primar!»  Să  fie  la  baza  opțiunii  lor,  faptele  dum-
neavoastră?

Cred că da și acest fapt, fără falsă modestie, se arată și 
prin dinamica pe care a cunoscut-o comuna Vinga în acești 
ani. Și când spun asta, aș face trimitere la proiectele pe care 
le-am împlinit în acest timp. Proiecte care sunt la vedere. 
Sigur, în toată această perioadă, am avut un sprijin eficient, 
bazat pe bună înțelegere cu Consiliul Local al comunei Vinga 
și cu întreg personalul primăriei. Dar, să nu uit, spre bucuria 
mea, am găsit în tot acest timp, o frumoasă înțelegere și din 
partea factorilor decizionali din cadrul instituțiilor publice cu 
care am colaborat și vom mai colabora. Domnișoară Mihaela, 
trebuie să înțelegem că numai respectându-ne unii pe alții 
cu seriozitate și bună înțelegere putem reuși să atragem și să 
definitivăm proiecte necesare comunei. Și vom reuși și în viitor 
să construim și să dezvoltăm proiecte noi, atâta timp cât vom 
înțelege că comuna noastră este o prelungire a casei noastre.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu îți mulțumesc, dorind să închei acest dialog 

mulțumind tuturor locuitorilor comunei Vinga pentru respectul 
pe care îl arată deciziilor guvernamentale privind perioada de 
interdicții impuse de coronavirus.

Rubrica biroului agricol
În atenția locuitorilor comunei Vinga

Conform Ordonanței nr. 28/2008 privind registrul 
agricol și a textului publicat în Monitorul Oficial 

al României, art. 11 cu modificări:
Perioadele la care persoanele fizice și juridice au 

obligația să declare datele pentru înscrierea în registrul 
agricol sunt următoarele: 1 – 15 mai, pentru datele privind 
modul de folosință a terenului, suprafețele cultivate, 
numărul pomilor în anul agricol.

Persoanele fizice și juridice au obligația să declare 
date pentru a fi înscrise în registrul agricol și în afara 
acestor intervale de timp, în cazul în care au intervenit 
modificări în patrimoniul agricol, în termen de 30 de zile 
de la apariția modificării. În cazul în care persoanele fizice 
sau cele juridice nu fac declarațiile la termenele prevăzute, 
se consideră că nu au intervenit modificări, fapt pentru 
care în registrul agricol se reportează din oficiu datele din 
anul precedent, cu mențiunea corespunzătoare la rubrica 
„semnătura declarantului”.
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„Aici timpul mai are respect pentru gesturi frumoase!”

Domnul meu, când am intrat pe poarta casei, o căprioară 
m-a privit în ochi fără teamă.

De ce să se teamă, al ei este tot parcul pe care nu l-am 
îngrădit precum vezi. Ea intră direct din desișul codrului în 
acest parc, care nu este alceva decât o prelungire a pădurii, 
gândit și lucrat de soția mea. Și nu numai căprioara se află în 
ospeție, în iarna care a trecut ne-au vizitat în repetate rânduri 
mistreții. Arau parcul, în timp ce eu ascultam buștenii de 
băgrin mormăind sub îmbrățișarea focului. Dar recunoscător 
cu un braț de fân nu sunt decât căprioarei, care-mi îngăduie 
zilnic, preț de câteva clipe, să o privesc în ochii ei blajini și 
catifelați ca pajiștea covoarelor persane.

Ați avut parte de o iarnă cu ninsoare?
Am avut, și faptul că a durat câteva luni, 

privind-o m-am simțit ca un nufăr alb adâncit în vis 
pe frunza lui întinsă. Aici, în munți, anotimpurile 
se respectă, domnișoară, nu sunt ranchiunoase. Aici 
toamna face loc iernii, iarna face loc primăverii și 
primăvara verii. Uite, chiar ieri am văzut, pentru 
întâia dată în acest an, cum primăvara, printr-o 
singură rază, i-a zâmbit iernii pentru politețea de-
ai oferi locul. Aici, timpul mai are respect pentru 
gesturi frumoase.

Organizaţia din Timiş este una dintre cele mai 
bune din... Ardeal.

Ce-i asta?
Afirmația lui Țuțuianu.
Ăsta e fotbalist?
Nu, e lider de partid la Pro România, și aflat în vizită la 

Timișoara, a făcut această constatare.
Săracul, ăsta e un prost cu vocație de idiot. Totuși, ar 

trebui să nu mă surprindă știind că politicienii acestei țări sunt 
ușor de prins în flagrant delict de prostie, dar la așa ceva chiar 
nu mă așteptam. Și atunci, să ne mirăm că străinii confundă 
Bucureștiul cu Budapesta? Roxana, am și eu o întrebare 
parafrazată.

Vă ascult.
Dragă, ce s-ar întâmpla în țara asta dacă în locul regulii 

comode și îndeobște respectată, că funcția superioară are 
întâietate, s-ar folosi regula ca să aibă întâietate mintea 
superioară?

Este o întrebare retorică.
Evident. De altfel nici nu aștept răspuns. Dar „hai mai 

bine despre copilărie să povestim, căci ea este veselă şi 
nevinovată şi drept vorbind, acesta-i adevărul.”

Domnul meu, de ce copilăria este atât de frumoasă?
Pentru că are stabilitate. Copilăria, ca și adolescența de 

altfel, este frumoasă atâta timp cât se bucură de stabilitatea 
asigurată de ambii părinți. Și ca să vezi cât de important 
este fundamentul, văzut ca structură, îmi amintesc că Eugen 

Acum când înaltele amăgiri, ninsorile, împlinesc rodul firii doar pe creștetul arborilor, urc pe drumul de munte spre 
casa curată și senină, acolo unde de cum se sfârșește toamna și până când patima senină a brândușei năzuiește 

spre libertate, se află interlocutorul meu. Urcând, am lăsat în urma mea satul liniștit; în aer și pe case lucea lumina veselă 
a primei zile de primăvară și, undeva, departe, în văzduh pluteau funigeii ca de mătase. Câtă liniște...

Iordăchescu, cel care a implementat sistemul de translatare 
a clădirilor la noi în ţară, povestea odată că ideea de a salva 
astfel clădirile i-a venit luând drept exemplu un chelner cu o 
tavă plină de pahare în mână. M-am gândit, spunea el, cum 
ţine ospătarul în mână tava cu pahare fără ca acestea să se 
mişte deşi el şerpuieşte printre mese. Atunci mi-am dat seama 
că dacă baza este stabilă, ce se află deasupra nu are cum să se 
mişte.

Cum o fi oare să redevii copil?
E ca și cum te-ai întoarce de la Polul Nord în satul tău, 

la vremea secerișului. Atunci când totul e pulbere ușoară de 
aur în aerul cald, iar sus de tot poți zări în înalturi mici umbre 

cântătoare: ciocârliile, zvonind deasupra pământului 
o horbotă delicată de triluri nesfârșite. Și dimineața, 
când roșeața de-nceput de ziuă, îți pare că picură 
din cer stropi curați din zarea sângerie, să vezi cum 
acolo unde pică un strop se aprinde în iarbă un ochi 
de floare.

V-am întrebat despre frumusețea copilăriei, 
acum vă întreb: oare bătrânețea este frumoasă?

Poate fi, cu condiția să te numești Tolstoi, iar 
nevastă-ta să fie cu 16 ani mai tânără și tu la 82  
de ani să o părăsești, nu pentru că ai nevoie de li-
niște, ci pentru că te-ai îndrăgostit de o jună de 21 

de ani.
Spuneați cândva: „Biblia este atât de frumoasă încât 

trebuie recitată.
Mi-ar fi plăcut să fi gândit eu asta.
În sfârșit, vă place să spuneți, așa că rugându-vă să 

adeveriți, ce mi-ați «recita» din Biblie?
Păi dacă îți recit din întrebarea tragică a lui Iov, trebuie 

să mă ridic în picioare.
Eu vă ascult și dacă stați pe scaun.
Atunci ascultă: „De ce necredincioșii se țin întregi în 

viață / și-ajung la bătrânețe – ba chiar în bogății? / în culmea 
’mbelșugării și-a traiului tihnit, / cu mațele ’mbuibate în 
straturi de grăsime, / cu măduva din oase mustind pe dinafară, 
/ în timp ce altul moare cu sufletul amar, / că nu-i fu dat în 
viață să guste nici un bine; / și, totuși laolaltă dormi-vor în 
țărână, / învăluiți în viermii putreziciunii lor.” Nu-i așa că 
Biblia merită recitată? Domnișoară, „Cartea lui Iov”, este 
capodopera poetică a Vechiului Testament, o uriașă perlă a 
literaturii universale de unde Goethe a preluat textele din care 
și-a făurit „Prologul în Cer”, pentru celebra sa creație, iar 
versete din „Blesteme deuteronomice” și-au găsit o splendidă 
reverberație în cunoscutele „Blesteme” din creația argheziană. 
Domnișoară, ce să mai vorbim, o treime din Vechiul Testament 
este alcătuit din texte poetice.

Interviu realizat de Roxana FURDEAN 
pentru „Almanahul Dobrogea”


